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  تحولات اخیر پیرامون برجام نشان می دهد که اکنون 
شرایطی بین ایران و آمریکا وجود دارد که تنش ها حداقل 
تشدید نمی شوند و در موقعیتی قرار داریم که دو طرف در 
حال ارزیابی یکدیگر برای ورود احتمالی به مرحله بالاتر 
هستند. لذا مذاکرات وجود دارد و فضا فضای خیلی منفی 
نیست.  اما مشکل پرونده هسته ای این است که مراحلی را 
پشت سر گذاشته و این توافق 2015 کلا از مرحله اجرایی 
گذشته است. با این حال این طرف ایرانی است که بر روی 
مواضع خود بر احیای برجام  ایستاده و طبق مواضعی که 
از سوی مقامات نیز در مقاطع مختلف مطرح شده است 
اگر هم مذاکره ای صورت بگیرد در راستای احیای برجام  و 
توافق 2015 خواهد بود. البته طرف های دیگر به ویژه آمریکا 
معتقد به توافق موقت یا توافق جدید هستند. در توافق جدید 
نیز شرایط نسبت به سابق تغییر خواهد کرد و آنطور که آنها 
گفته اند ایران باید انعطاف بیشتری نشان دهد و از مواضعی 
که دارد عقب نشینی کند که به نظر نمی رسد ایران چنین 
شروطی را بپذیرد و همین مساله است که باعث می شود 
رسیدن به توافق مقداری مشکل بنماید. مشکلات فنی عمدتا 
بر پایه اعتماد سازی، شفاف سازی یا امکان و قابلیت رصد 
شدن فعالیت هسته ای ایران است به گونه ای که غربی ها به 
ویژه آمریکا متوجه شوند که ایران از مسیر هسته ای صلح آمیز 
منحرف نشده است و با توجه به پیشرفت هایی که ایران طی 
سال های اخیر  دست یافته  ایجاد این اطمینان که ایران در 
مسیر فعالیت صلح آمیز است و منحرف نخواهد بود مقداری 
دشوار است. به هر صورت پروتکل الحاقی باید اجرا و رفت و 
آمدهای بازرسان آژانس تسهیل شود. اینها مباحث دشواری 
است که اراده سیاسی مصممی می خواهد که اگر به وجود آید 
قابلیت مدیریت در بحث فنی دارد. اما اگر حاصل نشود خیلی 
دشوار است. فعلا در مرحله ای قرار داریم که هیچ طرفی دنبال 
تشدید شرایط موجود نیست تا فضا برای مذاکرات در جهت 
حل مشکلات فی ما بین فراهم شود. البته این مساله نیز که 
طی روزهای اخیر اعلام شده طرفین به توافق نزدیک شده اند 
باید گفت که در روابط بین الملل پیش بینی آینده بسیار دشوار 
است. چرا که متغیرهای زیادی در فضای بین المللی دخیل 
است که هر کدام از آنها می تواند پیش بینی ها را تغییر دهد و 
شرایط دقیق تری حاکم شود. اما نشانه هایی که وجود دارد 
حکایت از این مساله دارد که ایران در جهت تنش زدایی در 
مناسبات بین المللی تلاش می کند. همین برقراری روابط در 
منطقه با عربستان و اقدام برای احیای روابط با مصر و نزدیکی 
به این کشور و سایر کشورهای عربی  پالس های مثبتی در 
نظام بین الملل می دهد که ایران در حال تغییر یا حداقل 
اصلاح بخشی از سیاست های گذشته است و بر همین مبنا 
ایران این قابلیت را دارد که از بهترین روابط در نظام بین الملل 
در راستای منافع ملی سود ببرد. از طرفی پروژه آزادسازی 
زندانیان ایرانی در کشورهای دیگر و آزادی زندانیان خارجی 
در ایران همه نشانه های مثبتی است . مجموع این مسائل 
نشان می دهد که اراده ای در حال شکل گیری است برای 
اینکه مناسبات وارد مرحله جدیدی شود. با این حال برجام 
آنقدر پیچیده است که بعد از این دو سه سالی که آمریکا از آن 
خارج شد و در میانه انفعال اروپایی ها ایران نیز فعالیت های 
خود را انجام داد و مطابق برجام گام های عقب نشینی خود 
را به انجام گذاشت که دیگران ارزیابی می کنند اگر غرب 
بخواهد مذاکرات مجددی با ایران داشته باشد باید موضع 
ایران را نیز لحاظ کرده و در نظر بگیرد.  البته پس از این 
مدت زیاد اعتماد سازی از سوی غربی ها بسیار مشکل است. 
به هر جهت فعلا می توان امیدوار بود که روند امور به سمت 

تنش زدایی می رود .

 ایران و آمریکا در مرحله مهار تنش
یادداشت

  تحریم 2 فرد و ۱۵ نفتکش 
در رابطه با ایران

وزارت خزانه داری آمریکا، نام 1۷ فرد و 
نفتکش را به بهانه ارتباط با شرکت ملی نفت 
ایران در فهرست تحریم های خود قرار داد. 
وزارت خزانه داری آمریکا با صدور بیانیه ای، 
اعلام کرد که فهرست تحریم های این کشور 
اسامی شمار دیگری از افراد و نفتکش های 
خارجی را به بهانه روابط آن ها با شرکت ملی 
نفت ایران و نقض تحریم های علیه تهران 
در بر گرفته است. به گزارش شبکه خبری 
»الجزیره« قطر، بنا بر آنچه در بیانیه این 
وزارتخانه آمده، تحریم های جدید آمریکا در 
رابطه با ایران، دو شهروند نیجریه و عراق و 
15 نفتکش حامل پرچم پاناما را هدف قرار 

داده است. 
 

 حمایت از 
تحریم شدگان ایرانی

حقوقی  معاونت  پیشنهادی  لایحه 
رئیس جمهوری درباره نحوه مقابله با تحریم 
بیگانگان و حمایت از اشخاص تحریم شده 
ایرانی و پیگیری حقوق تحریم شدگان در 
مراجع بین المللی به تصویب هیات وزیران 
رسید. محمد دهقان با اعلام این خبر 
یادآور شد: با اینکه جمهوری اسلامی ایران 
بیش ترین خسارات را از ناحیه تحریم ها 
متحمل شده است، هیچگاه از طرف دولت 
لایحه ای برای مقابله با تحریم ها تقدیم 
مجلس شورای اسلامی نشده بود. وی 
افزود: این لایحه در طول یک سال گذشته 
با همکاری وزارت امور خارجه و کارشناسان 
کمیسیون  در  و  تهیه  بین الملل  حقوق 
سیاسی و دفاعی دولت به تصویب رسیده 

است. 

 ادعای رسایی 
درباره محکومیت نصیری 

حمید رسایی در کانال تلگرامی خود 
نوشت: از جمله افرادی که در پرونده 
اخیر از آنها بابت توهین و نشر اکاذیب 
شکایت کردم، آقای مهدی نصیری بود که 
به پرداخت 10 میلیون تومان به حساب 
عمومی دولت محکوم شد. موضوع شکایتم به 
بازنشر مطالب توهین آمیز زینب موسوی در 
صفحه مهدی نصیری برمی گشت. از زینب 
موسوی هم شکایت کرده بودم اما از آنجا 
که وی پستش را حذف و عذرخواهی کرد، 
از شکایتم گذشت کردم. اما مهدی نصیری 
که سابقه آشنایی و دوستی مان به حدود 20 
سال قبل بازمی گردد، در جاده لجاجت! نه 
تنها بابت بازنشر آن توهین، عذرخواهی نکرد 
بلکه بعد از عذرخواهی بلاگر قمی و حذف 
پستش، حاضر به حذف آن از صفحه  خودش 
نشد تا اینکه شکایت صورت گرفت! جالب 
اینجاست که وی تاکنون بارها در صفحات 
مجازی اش درباره لزوم عذرخواهی جمهوری 

اسلامی قلم زده!

خاتمی مرخص شد
حال عمومی سید احمد خاتمی عضو 
فقهای شورای نگهبان مساعد است. عصر 
پنجشنبه برخی رسانه ها در فضای مجازی 
از بستری شدن آیت ا... خاتمی در یکی از 
بیمارستان های تهران خبر دادند. خبرنگار 
ایرنا کسب اطلاع کرد که این عضو مجلس 
خبرگان رهبری چند روز پیش برای انجام 
معاینات دوره ای به بیمارستان مراجعه کرده 
بود. بنابراین حال عمومی آیت ا... خاتمی 
اکنون مساعد بوده و وی از بیمارستان 

مرخص شده است. 

تاکید بر ضرورت خروج از 
سوءتفاهمات

حسین امیرعبداللهیان و جیحون بایرامف 
در گفت وگویی تلفنی آخرین وضعیت روابط 
و مناسبات دوجانبه را بررسی کردند. در این 
گفت وگوی طولانی طرفین بر ضرورت تداوم 
رایزنی ها و تبادل هیات های فنی و تخصصی 
در حوزه های مختلف و با هدف رفع حل 
مشکلات تا حصول نتیجه تاکید کردند. 
طرفین مدیریت درست فضای رسانه ای 
را سازنده دانستند و ضمن مرور آخرین 
موضوعات فیمابین، بر ضرورت خروج از سوء 
تفاهمات و قرارگرفتن مناسبات دو کشور در 
مسیر طبیعی و متناسب با حسن هجمواری 

و منافع مشترک دو کشور تاکید کردند. 

دولت، حرف خود را در میدان 
کار می زند نه کلاب هاوس!

معاون اجرایی رئیس جمهوری در توییتی 
نوشت که دولت سیزدهم، حرف خود را 
در میدان کار و عمل می زند نه اتاق های 
کلاب هاوس! متن توییت محسن منصوری به 
شرح زیر است: »امروز با حضور رئیس جمهور 
جشن احیای 220 واحد راکد صنعتی در 
 آذربایجان شرقی برگزار شد. با محاسبه این 
واحدها، تاکنون در دولت سیزدهم بیش از 
۴500 واحد صنعتی و تولیدی در حوزه های 
مختلف احیا شده  است. دولت سیزدهم، 
حرف خود را در میدان کار و عمل می زند نه 

اتاق های کلاب هاوس!«

یوسف مولایی
کارشناس مسائل بین الملل

خبــــر
 مجید انصاری:   

 آقای دعایی به تنهایی یک نهاد 
و یک رسانه عظیم بود 

آرمان ملی: یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در 
خصوص ویژگی های برجسته مرحوم حجت الاسلام دعایی 
اظهار داشت: آقای دعایی ویژگی ها و خصلت های برجسته 
زیادی داشتند که می شود گفت بعضی از آنها منحصر به 
فرد است. حجت الاسلام مجید انصاری گفت: آقای دعایی به 
تنهایی یک نهاد و یک رسانه عظیم بود. از ویژگی های دیگر 
آقای دعایی »حلقه وصل« بودن است. کسی سراغ ندارد 
ایشان دنبال طرد باشد. ولی اگر کسی به امام توهین و یا با 
نهضت دشمنی می کرد، آقای دعایی یک آتشفشان خشم 
بود و اصلا با کسی هم تعارف نداشت. وی در خصوص اقامه 
نماز دعایی بر پیکر طرد شدگان بیان کرد: از نظر من آقای 
دعایی تا این لحظه در این زمینه بی نظیر است. یعنی من 
فرد دیگری در این حوزه مثل آقای دعایی نمی شناسم. آقای 
دعایی به معنای واقعی کلمه دنبال این بودند که حتی المقدور 
هیچ کس از دایره انقلاب و همراهی با مردم محروم نشود و 
جامعه هم از او محروم نشود. به تعبیر دیگر ایشان قائل به 
جذب حداکثری حداکثری و دفع حداقلی حداقلی بودند؛ 
و فقط اعتقاد نبود بلکه در میدان عمل همان پشتکاری که 
در نجف برای کارهای انقلاب داشتند، بعد از پیروزی انقلاب 
بخشی از رسالت خودشان را در این حوزه تعریف کرده بودند. 
ایشان از موقعیت نمایندگی مجلس و نمایندگی امام و بعد 
رهبری در مؤسسه اطلاعات نهایت حسن استفاده را برای 
رفع مشکلات مردم داشت. جذب رمیده ها و کشف انسان های 
شریفی که در حاشیه انزوا و فراموشی قرار گرفته بودند. عضو 
مجمع روحانیون مبارز بیان کرد: از ویژگی های دیگر آقای 
دعایی این بود که مطلقا اهل هوای نفس و خودستایی نبود. 
در این زمینه به گونه ای افراطی گریز و پرهیز داشت. آقای 
دعایی هیچ گاه در میدانی خودش را نمایش نمی داد و پرهیز 
داشت. به همین سبب خیلی گره ها به دست آقای دعایی باز 
شد که هنوز اصلا کسی نمی داند آقای دعایی اینها را باز کرده 
است. انصاری تصریح کرد:  ای کاش در کشور ما 10 دعایی 

دیگر داشتیم؛ به این نیاز داریم. 

رئیس قوه قضائیه: 

مردم باید احساس کنند مسئولان کارآمدی دارند
  آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه 
امروز یکی از موضوعات امیدآفرین در کشور این 
است که همه اقشار مردم به ویژه جوانان احساس 
کنند مسئولان و مدیران کارآمدی دارند، اظهار 
کرد: ایجاد امید در جامعه، به صِرف قول و حرف 
زدن مسئولان ایجاد نمی شود بلکه باید برای 
امیدآفرینی، »عمل« نیز همراه »قول« مسئولان 
باشد. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
در همین رابطه گفت: از جمله اموری که می تواند 
موجب امیدآفرینی در میان مردم و ارتقای کارآمدی 
نظام شود، حرکت همراه با برنامه از سوی مسئولان 
است. وی بر ضرورت رعایت اصل شایسته سالاری 
در انتصاب ها و استفاده از نیروهای کارآمد در 
مسئولیت های مختلف تاکید کرد و گفت: چنانچه ما 
در بخش ها و حوزه های مختلف از نیروهای کارآمد 
استفاده کنیم، کارها با هزینه کمتر و بهره وری 
بیشتر انجام خواهد شد. رئیس قوه قضائیه با بیان 
اینکه مدیران استان مازندران باید مسائل و مشکلات 

اساسی و اولویت دار استان را احصاء و در راستای 
رفع آن ها تلاش کنند، گفت: باور من این است 
که بخش عمده ای از مشکلات و مسائل استان 
مازندران در نتیجه همفکری مسئولان و هم افزایی 
دستگاه های مختلف، در درون خود استان قابل حل 
و فصل است. رئیس دستگاه قضا در ادامه بازدیدهای 
میدانی خود از انبارهای بنادر، گمرکات و اموال 
تملیکی، در راستای صیانت از حقوق عامه، انسداد 
گلوگاه های فسادزا و ساماندهی فرآیندهای ناظر بر 
واردات و صادرات، در جریان سفر به استان مازندران 
از بندرهای »امیرآباد« واقع در شرق مازندران و 
»نوشهر« در غرب این استان بازدید به عمل آورد. 
رئیس قوه قضائیه در جریان این بازدید بر ضرورت 
تسریع در روند تعیین تکلیف کالاهای موجود در 
انبارهای اموال تملیکی قبل از فاسد شدن آن ها 
تاکید کرد. وی تاکید کرد: در این قبیل بازدیدها، 
موضوع فقط منحصر به فاسد شدن یک یا چند 
محموله نیست؛ بلکه بحث بر سر ریشه های فساد 

است که سبب تحمیل خسارت بر بیت المال می شود 
و ما مصمم بر خشکاندن این ریشه ها هستیم. رئیس 
دستگاه قضا تاکید کرد: متاسفانه شاهد هستیم در 
جایی که کشور به شدت به یک کالا نیاز دارد آن کالا 
در انبارها فاسد می شوند؛ لذا ضرورت دارد معضل 
کالاهایی که در انبارهای بنادر و گمرکات، متروکه و 
فاسد می شوند و برای آن ها ارز تخصیص داده شده 
و بعضاً نیز در زمره نیازهای ضروری کشور می باشند 
و حتی امحای آن ها هزینه زاست، با اقدامی عاجل و 
مدبرانه رفع گردد. قاضی القضات در ادامه با اشاره به 
برخی از مهم ترین معضلات موجود در بندر امیرآباد 
مازندران تصریح کرد: علت بازدید امروز من از بنادر 
استان مازندران مشاهده ملموس و نزدیک معایب و 
معضلات ناظر بر ورود و خروج کالاها و محموله ها در 
این بنادر است تا بتوانیم با کمک سایر قوا، تدابیری 
را در راستای رفع این معضلات و معایب در جهت 
صیانت از حقوق عامه و مسدود کردن بسترهای 

فسادزا اتخاذ کنیم. 

  آرمان ملی: رئیس جمهور در 
دور دوم سفرهای استانی دولت 
آذربایجان  استان  به  مردمی 
شرقی، در دیدار با جمعی از علما، 
روحانیون و ائمه جمعه و جماعت 
استان آذربایجان شرقی شایعه 
پراکنی، حمله به امنیت روانی 
جامعه با عددسازی های کاذب 
در اقتصاد و ایجاد انتظار تورمی را 
از جمله شیوه های به کار گرفته 
شده از سوی دشمنان در جنگ 
شناختی اخیر و با هدف متوقف 
ساختن پیشرفت های کشور عنوان 
کرد و اظهار داشت: به رغم همه این 
دسیسه ها ما به دنبال ایجاد ثبات 
در اقتصاد کشور هستیم و با توکل 
به خدا و همچنین همراهی و کمک 
مردم قطعا در این مسیر موفق 
خواهیم شد. سید ابراهیم رئیسی 
در نشست با جمعی از فعالان جبهه 
مردمی انقلاب اسلامی آذربایجان 
شرقی به حاشیه راندن مدیران 
بی انگیزه و خسته را سیاست قطعی 

معاون  و  عنوان  مردمی  دولت 
اجرایی رئیس جمهور را مکلف کرد، 
موضوع جذب نیروهای صاحب 
صلاحیت علمی و مدیریتی فاقد 
سوابق اجرایی را با رئیس سازمان 
اداری استخدامی بررسی و نتیجه 
آن را اطلاع رسانی کند. وی در 
دیدار با مردم با بیان اینکه با وجود 
اراضی وسیع در شهرستان هایی 
چون چاراویماق نباید شاهد مشکل 
مسکن در این مناطق باشیم، گفت: 
مشکلات مربوط به آب در مناطقی 
مثل چاراویماق نیز نه به دلیل 

کم آبی بلکه به دلیل عدم توزیع 
مناسب منابع آبی است که این 
مسأله با مدیریت صحیح توزیع قابل 
رفع است. رئیس جمهور ادامه داد: 
این مردم هر جا که لازم بوده برای 
دفاع از انقلاب و نظام اسلامی خود 
به میدان آمده اند. در اغتشاشات 
اخیر نیز مردم نشان دادند که آگاه 
و با بصیرت هستند و در توطئه ها و 
فتنه ها دوست و دشمن را به خوبی 
از هم تشخیص می دهند و فتنه ها و 
شایعه پراکنی ها و صحنه سازی ها 
در دل مردم تأثیر ندارد. رئیسی 

با بیان اینکه پیام مردم آن است 
و  با همه وجود حمایت  ما  که 
پشتیبانی می کنیم تا مسئولین 
وظایف شان  انجام  در  بتوانند 
کرد:  خاطرنشان  شوند،  موفق 
این اجتماعات برای مسئولین ما 
مسئولیت آور است، یعنی تشکیل 
چنین اجتماعی علاوه بر اینکه 
خوشحال کننده است، برای بنده 
و دیگر مسئولین و خدمتگزاران 
این مسئولیت را ایجاد می کند 
که برای خدمت به مردم شب از 
روز نشناسیم. رئیس جمهور گفت: 
به هیچ وجه اجازه ندهید روابط 
ناسالم جای روابط سالم را بگیرد و 
یا عملکرد اداره ای مردم را ناراضی 
کند. تلاش کنید احساس مردم این 
باشد که دستگاه ها و کارکنان آنها به 
دنبال حل مشکلات مردم هستند. 
جایگاه بنده و شما مسئولین باید 
خدمتگزاری به مردم باشد و به این 
جایگاه و گره گشایی از کار مردم 

افتخار کنیم. 

رئیس جمهور: 
به حاشیه راندن مدیران بی انگیزه و خسته، سیاست قطعی دولت مردمی است

    اجتماعات مردمی برای ما، مسئولیت آور است

  هدف دشمن انتشار
 یأس در جامعه است

  امام جمعه موقت تهران گفت: 
هدف دشمن در سال جاری که 
دو انتخابات مجلس و خبرگان 
رهبری مهم داریم انتشار یاس 
است.  جامعه  در  بی ایمانی  و 
حجت الاسلام محمدجواد حاج 
علی اکبری تصریح کرد: گسترش 
پوچ گرایی و نحله های شیطانی 
و غلبه گفتمان مادی گرایی، 
کاهش عفت و حیای عمومی و 
عادی سازی طلاق و فروپاشی 
خانواده و کمرنگ کردن یاد امام 
و شهدا، تاریک نشان دادن آینده 
و ایجاد درگیری بین نیرو های 
انقلاب و آحاد مردم و... از اقدامات 
و اهداف آنهاست. هدف آن ها 
نسل جوان و نوجوان ماست. وی 
تاکید کرد: در این شرایط ملت 
عزیز همه مسئولند. اما مسئولان 
کارشان دهها برابر است هم باید از 
تجربیات گذشته استفاده کنیم 
و از نقطه ضعف هایمان عبرت 
بگیریم و ابتکارات نوین را به 
عرصه بیاریم و از ایمان و امیدمان 

صیانت کنیم. 

    آرمان ملی: سیدمحمدخاتمی در دیدار 
با برخی از فعالان اجتماعی و سیاسی با بیان 
اینکه »لا اکراه فی الدین«، یعنی در دین خدا 
که اصل است، زور و اجبار وجود ندارد گفت: 
ما از جامعه  عفیف حمایت می کنیم، اما به آن 
معنا نیست که عفت را با حجاب یکی بدانیم. 
وی گفت: باید دقت شود که عفت و ستر با 
حجاب یکی نیست و این موضوع بسیار مهم 
است؛ البته به سادگی عملی نمی شود و نیازمند 
زمان است تا به فرهنگ تبدیل شود. زن علاوه 
بر همه مظلومیت های انسان در طول تاریخ و 
ستم هایی که بر انسان شده، محرومیت ها و 

مظلومیت های مضاعفی را تجربه کرده است 
برای همین توجه و اعتبار دادن به »زن« 
اهمیت دارد و باید آن را درک کنیم تا بتوانیم 
به سوی آینده بهتر حرکت کنیم. خاتمی گفت: 
رشد انسان منوط به ارتباط و حضور در اجتماع 
است  نمی شود یک انسان را - چه زن و چه 
مرد- در یک اتاق حبس کنید که ارتباطی با 
هیچکس و هیچ جا نداشته باشد و احساس 
مسئولیت نکند و توقع داشته باشید که در فکر 
و عاطفه و عقلانیت و اخلاق، یک انسان کامل و 
رشد یافته شود، زیرا رشد امری اجتماعی است. 
وی اظهار داشت: بزرگ ترین مایه مردم سالاری 

و دموکراسی انسانی، »مدارا و تحمل دیگری« 
است که بر اساس آن، نه تنها دیگری وجود 
دارد، بلکه »من در رابطه با دیگری برای خودم 
معنا پیدا می کنم.« ما باید همدیگر را تحمل و با 
همدیگر تعامل و حرکت و جنبه های مشترک را 
پیدا کنیم و از اینکه اختلاف ها به تصادم منجر 
شود، جلوگیری کنیم. جامعه ما راه بسیار دور و 
درازی دارد. معتقدم در درون جامعه ما، سنت 
ایرانی و اسلام  آنقدر ظرفیت وجود دارد که 
نه تنها بتواند جامعه را از وضع فعلی خارج کند 
بلکه بتواند حرف های زیادی به دنیای دیگر 

داشته باشد. 

سیدمحمد خاتمی:

عفت با حجاب یکی نیست

هجمه ها به محمدجواد ظریف ادامه دارد

خیالتان راحت، کاندیدا نمی شوم

بسیاری از تورم ها 
نتیجه عملکرد بد برخی 

بانک هاست

هشدار به متهمان و 
محکومان متواری

گفت:  دولت  سخنگوی   
برخی بانک ها به ویژه بانک های 
خصوصی، از دستورات تمکین 
نمی کنند و در حوزه کلان اقتصاد 
هم بد عمل می کنند و بسیاری از 
تورم های ما نتیجه این عملکرد 
بد و تخلفات برخی بانک ها است. 
علی بهادری جهرمی در پاسخ به 
برخی انتقادها از عملکرد بانک ها 
در ارائه تسهیلات بانکی و اخذ 
تامین از کارآفرینان اظهار کرد: 
نکته آخر در زمینه این سه گانه 
حمایتی از کارآفرینان، حوزه وام ها 
و تسهیلات است که ما می دانیم در 
این زمینه مشکلاتی وجود دارد و 
برخی بانک ها نسبت به مصوبات 
تمکین  داریم،  که  قوانینی  و 

نمی کنند. 

 رئیس کل دادگستری استان 
تهران از فرماندهان انتظامی و 
مسئولان قضائی خواست تا با 
یک برنامه ریزی منسجم نسبت 
به جلب و دستگیری متهمان و 
محکومان متواری اقدام کنند. 
علی القاصی مهر بیان کرد: بعد 
از اینکه اهداف دشمن در ایجاد 
اختلاف و شکاف بین نظام و مردم 
به نتیجه نرسید ما شاهد بودیم 
در یک ابتکار بسیار ارزشمند که 
رئیس قوه قضائیه برای خنثی 
کردن توطئه های دشمن داشت، 
با تقدیم پیشنهاد عفو افرادی که 
معاند نیستند و کسانی که اغفال 
شدند و تحت فضای این شرایط 
دست به اقدامات خلاف قانون 
زدند به محضر مقام معظم رهبری 
با نگاه حکیمانه و بزرگ منشانه ای 
که معظم له داشتند، این افراد از 
رأفت اسلامی بهره مند شدند و 
مورد عفو رهبر معظم انقلاب قرار 
گرفتند و با این اقدام یک ثبات، 
امنیت و وحدت در جامعه حاکم و 
توطئه های شوم دشمن نیز نقش 

بر آب شد. 

  آرمان ملی: »تعهد محضری می دهم که 
قصد شرکت در انتخابات را ندارم.« این جملات 
محمد جواد ظریف، وزیر خارجه دولت روحانی 
پس از اظهاراتش در کلاب هاوس بود. وزیر 
امور خارجه پیشین جمهوری اسلامی ایران در 
واکنش به انتشار برخی از خبرها مبنی بر قصد 
او جهت شرکت در انتخابات پیش روی مجلس 
شورای اسلامی گفت: »بنده نه در گذشته، نه 
در حال، نه در آینده قصد مشارکت در انتخابات 
به صورت مستقیم، نیابتی یا غیرمستقیم ندارم. 
تعهد محضری هم می دهم.« آنچه ظریف بیان 
کرد سبب شد تا دلواپسان آرامش پیدا کنند 
مانند سال 1۴00 که زمزمه کاندیداتوری 
ظریف بود اما او با رد این احتمال نوشت: 
»اکنون که خاطر دوستان دلواپس از نامزدیم 
آسوده شده، تقاضا می کنم به اولویت خودشان 
که کسب قدرت داخلی است بپردازند و بگذارند 
ما هم به اولویت خودمان که پاسداری از منافع 
ملی و رهانیدن مردم از تحریم های ستم بار 
آمریکاست تمرکز کنیم.« سخنان ظریف به 
زبان ساده و همه کس فهم بیان شده و چون 
تدریس می کند و با دانشجو سر و کار دارد بر 
انتقال مفهوم اصرار دارد و اگر هم گاه واژه بیگانه 
به کار می برد توضیح می دهد. مهم تر اینکه 
سخنان او سروته دارد. ممکن است برخی موافق 
نباشند. جواد ظریف بار دیگر اندازه های یک 
سیاست مدار استاندارد را به نمایش گذاشت آن 
هم در تراز جهانی و این موضوعی است که در 
مواجهه دیگران به وضوح به آن اذعان می شود. 

همین ویژگی سبب هجمه به او می شود و این 
روزها هجمه قوی به ظریف زیاد است و از هر سو 
به او هجمه می برند که علتش شاید اظهارات 
صریحش در کلاب هاوس و پاسخ به ابهامات 
باشد. البته پس از حضور در کلاب هاوس او 
توییت هایی را هم منتشر کرد که درک آن 
برای برخی سخت بود و بهانه ای برای حمله 

به ظریف شد. 
 هجمه ها به ظریف

احمد امیرآبادی فراهانی، نماینده مجلس در 
توییتر خود نوشته: »هر وقت در کشور اتفاقی 
مثبت رخ می دهد، ظریف حاشیه درست 
می کند. مثل سفر بشار اسد به ایران و پیروزی 
جبهه مقاومت و خبر استعفای ظریف! و الان هم 
رونمایی از موشک فتاح و این دستاورد بزرگ 
و حضور بلاوجه ایشان در کلاب هاوس؟!!« یا 
خبرگزاری فارس نوشت: »تاریخ به ما نشان 
داده که هزینه سازش به مراتب بیشتر از 
مقاومت هوشمندانه واقع بینانه است. بعد از 
تخمین  چندی پیش اشتباهتان درباره قدرت 
روز نظامی ایران، یادداشت اخیرتان درباره 
تاریخ ایران تاسف برانگیز بود. آقای ظریف؛ 
حیف است برای ملتی که فتح خرمشهر را 
تجربه کرده، تاریخ را به اشتباه روایت کنید.« 
شورای  مجلس  هیأت رئیسه  عضو  حتی 
اسلامی با اشاره به اظهارات اخیر محمدجواد 
ظریف مبنی بر نقض قانون اقدام راهبردی 
لغو تحریم ها در دولت سیزدهم، گفت: دولت 
سیزدهم هنوز در مذاکرات توافقی با طرف 

مقابل نکرده که بخواهد قانون اقدام راهبردی 
برای لغو تحریم ها در آن نقض شود. وی افزود: 
در حال حاضر و با توجه به زیاده خواهی های 
آمریکا، دولت فعلی حتی مذاکرات مستقیم 
و جدی با طرف مقابل ندارد. مجتبی یوسفی 
اظهار کرد: آقای ظریف که عنوان می کند قانون 
اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها در مذاکرات 
نقض شده، خود در زمانی که وزیر امور خارجه 
دولت قبل بود عبور از خطوط قرمز در مذاکرات 
را اعتراف کرد. یوسفی خاطرنشان کرد: آقای 
ظریف در زمان وزارت خود به صراحت اعلام 
کرد که خطوط قرمز مربوط به اخذ تعهد 
تضمین از طرف مقابل برای انجام تعهدات 
را در مذاکرات زیر پا گذاشته است. وی با 
اشاره به اظهارات تکراری ظریف درباره نقش 
عربستان در برجام، آن هم در زمانی که سفارت 
ایران در ریاض در حال بازگشایی است، افزود: 
در بحث ارتباط با کشورها هم آقای ظریف و 
دولت آقای روحانی تمرکزشان در ارتباط با 
چند کشور غربی بود و از کشورهای منطقه 
غافل شده بودند و دولت سیزدهم برخلاف 
دولت قبل، ارتباط با کشورهای منطقه و به ویژه 
همسایگان را در اولویت کاری خود قرار داده 
است. عضو هیأت رئیسه مجلس اظهار کرد: 
»آقای ظریف باید این دیدگاه خود را کنار 
بگذارد و این دستاوردها و موفقیت های حاصل 
شده در حوزه سیاست خارجی را موفقیت های 
نظام بداند و در موضع گیری هایش بسیار دقیق 

عمل کند.« 


